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بی شک ارتباط صنعت و دانشگاه 

از ارکان مهم توسعه است که بستر 

نیز برای تعمیم و توسعه  مناسبی 

راهکارهای اشتغال در جامعه ایجاد 

که  است  حالی  در  این  می کند. 

متاسفانه در کشور حلقه ارتباطی صنعت و دانشگاه از هم گسیخته و مشکلاتی در 

این راستا ایجاد کرده است. سوالی که شاید در این میان مطرح باشد این است که 

چگونه می توانیم صنعت و دانشگاه را با هم گره بزنیم؟ سوالی که مسئولان دانشگاه 

آزاد اسلامی به آن پاسخ گفته اند و اداره کل کانون های دانشگاه، صنعت و جامعه 

نیز در همین راستا در این دانشگاه راه اندازی شد.

لاله ملک نیا، مدیرکل کانون های دانشگاه، صنعت و جامعه دانشگاه آزاد اسلامی 

است؛ او در گفت وگو با »فرهیختگان« از حلقه مفقوده ارتباط صنعت و دانشگاه و 

همچنین اقداماتی که قرار است در این اداره کل برای ارتباط صنعت با دانشگاه 

صورت بگیرد سخن گفت. به گفته او کارگروهی به صورت مجازی تشکیل شده که 

مدیران ارتباط با صنعت و معاونان پژوهشی واحدها در این کارگروه حضور دارند و 

نیازهای صنعت و جامعه در این کارگروه به دانشگاه ها معرفی می شوند. ملک نیا 

می گوید علی رغم آنکه بستر لازم برای ارتباطات موثر در دانشگاه های دولتی وجود 

دارد اما آنها نتوانستند در زمینه ارتباط با صنعت خیلی موفق عمل کنند. این در 

حالی است که دانشگاه آزاد اسلامی به دلیل پراکندگی واحدهای دانشگاهی و وجود 

تجهیزاتی که گاهی در کمتر دانشگاهی وجود دارد و ازسوی دیگر به دلیل حضور 

اعضای هیات علمی توانمند و دانشجویان تحصیلات تکمیلی  توانسته نسبت به 

دانشگاه های دولتی موفق تر عمل کند. به گفته او در دانشگاه آزاد اسلامی از آذرماه 

سال گذشته تاکنون رقمی بالغ بر 10 هزار میلیارد تومان به صورت توافقنامه جاری 

شده که این موضوع نشان می دهد این دانشگاه در بحث ارتباط با صنعت بسیار 

موفق بوده است. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 

کانون های دانشگاه، صنعت و جامعه دانشگاه آزاد اسلامی با چه هدفی 

راه اندازی شد؟

هدف از راه اندازی اداره کل دانشگاه، صنعت و جامعه برقراری ارتباط موثر بین 

دانشگاه، صنعت و جامعه بوده است. این اداره کل به دنبال رفع مشکلات جامعه و 

نیازهای صنعت ازطریق انجام پژوهش های مساله محور بوده و با هدف جاری کردن 

نتایج پژوهش های اساتید و دانشجویان تحصیلات تکمیلی در بدنه صنعت و جامعه، 

به دنبال ایجاد پل ارتباطی بین دانشگاهیان و صنایع و جامعه است.

پیش از این نیز درباره این ارتباط صحبت هایی مطرح بوده؛ مشخصاً در این 

اداره کل قرار است چه موضوعی پیگیری شود؟

قبل از شکل گیری اداره کل دانشگاه، صنعت و جامعه، دفاتر ارتباط با صنعت نیز در 

دانشگاه فعال بودند، اما این فعالیت موثر و مستمر نبوده است. باتوجه به رویکرد 

حال حاضر دانشگاه که همان حرکت به سوی دانشگاه نسل سوم و چهارم یا همان 

دانشگاه حل مساله است، این اداره کل نیز رسالت خود را تحقق بخشیدن به این 

هدف کلان دانشگاه که همانا برطرف کردن نیاز جامعه باشد، تعریف کرده است.

  پروژه های دانشگاهی بدون درنظر گرفتن نیاز جامعه انجام می شود
همان طور که گفته شد، دفاتر ارتباط با صنعت از گذشته در دانشگاه آزاد و 

دانشگاه های سراسری فعال بوده اند، اما واقعیت این است که در برقراری این 

ارتباط چندان موفق نبوده اند. به بیان دیگر، نه تنها در دانشگاه آزاد اسلامی بلکه 

در دانشگاه های سراسری نیز این ارتباط موثر برقرار نشده است. ما در این اداره کل، 

در گام اول به دنبال بررسی دلیل عدم برقراری این ارتباط بوده ایم که چرا دانشگاه ها 

باوجود پژوهش های انجام شده نتوانستند در این حوزه موفق عمل کنند. درواقع 

در گام اول هدف مان در اداره کل کانون های دانشگاه، صنعت و جامعه عارضه یابی 

عدم ارتباط بین دانشگاه، صنعت و جامعه به صورت مستمر و موثر بوده و در گام 

دوم هدف شناسایی نیازهای صنعت و جامعه و برطرف کردن این نیازها با انجام 

طرح های پژوهشی برون دانشگاهی است. یکی از دلایل عدم برقراری این ارتباط 

انجام پروژه هایی است که توسط دانشجویان و اساتید بدون درنظر گرفتن نیاز جامعه 

و صنعت و همچنین زمان و مکان مناسب انجام می شود، بنابراین گرچه بخش 

عمده ای از این پژوهش ها بسیار جذاب و علمی هستند، اما تبدیل به کتابچه های 

علمی می شوند که در کنج کتابخانه ها خاک خورده و دردی از جامعه را درمان 

نمی کنند، بنابراین یکی دیگر از اهداف این کانون ها شناسایی نیازهای صنعت و 

جامعه متناسب با شرایط روز است. به طور مثال نیاز امروز جامعه و صنعت با شرایط 

پیش رو )بیماری اپیدمی کرونا( نسبت به شرایط قبل از این بیماری کاملا متفاوت 

بوده، بنابراین در گام دوم تلاش شده نیاز صنعت متناسب با زمان و به صورت بومی 

شناسایی شود و ازطریق تیم های نیازسنجی انجام، جمع بندی و مدیریت شود تا 

درسطح کلان دید مناسب نسبت به پروژه های موردنیاز وجود داشته باشد.

 

در همین راستا یعنی برای شناسایی نیازهای جامعه چه اقداماتی انجام دادید؟

در همین زمینه کارگروهی را به صورت مجازی تشکیل دادیم که مدیران ارتباط با صنعت 

و معاونان پژوهشی واحدها در این کارگروه حضور دارند و نیازهای صنعت و جامعه در این 

کارگروه به دانشگاه ها معرفی می شوند. بنابراین گام سوم در این کارگروه تعریف می شود.

در گام سوم و چهارم چه هدفی را دنبال می کنید؟

در گام دوم و سوم متوجه شدیم که زبان صنعت و زبان دانشگاه برای اینکه بتوانند 

این ارتباط موثر را برقرار کنند یکی نیست، بنابراین ما باید این دو زبان را یکی کرده 

و به هم نزدیک کنیم. در کنار آن برای اینکه بستر مناسبی در حوزه های مالی، 

فکری و... در دانشگاه و به صورت غیرمستقیم در صنعت شکل بگیرد، نیاز به یک 

زبان مشترک دارد؛ یعنی زبان دانشگاه و صنعت را مشترک کنیم تا بتوانند با یکدیگر 

تعامل داشته باشند. 

  ظهور توانمندی واحدهای دانشگاه آزاد در پروژه های کلان
در گام چهارم، گرفتن ارتباطات بیرونی کل بدنه دانشگاه آزاد با نهادها، وزارتخانه ها 

و سازمان ها را دنبال می کنیم. شاید واحدها به تنهایی نتوانند این ارتباط را شکل 

دهند و ما در نگاه کلان به این نتیجه رسیدیم که واحدهای ما نمی توانند پروژه های 

کلان ملی را منعقد کنند و به رغم رسالت تعیین شده برای این اداره کل ما خودمان 

تیم های پروژه یابی را در سطح سازمان تشکیل می دهیم تا پروژه های کلان را گرفته 

و بر اساس تجهیزات موجود و توانمندی اساتید آنها را توزیع و تقسیم کند. به عبارتی 

پروژه های کلان گرفته شود و درنهایت به پروژه های کوچک تقسیم شده و در بدنه 

واحدها جاری شود. این یکی از مدل هایی است که توانایی اجرای آن در دانشگاه 

آزاد وجود دارد، چراکه این دانشگاه با دارا بودن بیش از 400 واحد دانشگاهی، 

نیروی انسانی و ظرفیت های عظیم این امکان را دارد که نسبت به دانشگاه های 

سراسری در تمام شهرها به صنعت ورود کرده و حرفی برای گفتن داشته باشد.

  پوشش نیازهای صنایع بومی مناطق؛ برگ برنده دانشگاه آزاد
با این اوصاف نیازهای صنعت و جامعه را به صورت بومی و باتوجه به ظرفیت های 

هر استان بررسی می کنید؟

بله، متناسب با نیاز هر استان به صورت بومی می توان نیاز صنعت را برطرف کرد. 

این برگ برنده ای در دانشگاه آزاد اسلامی است که می توان به آن توجه کرد و ما نیز 

کار را براساس همین نقطه قوت آغاز کردیم. درحقیقت درخصوص این چهار گام 

بررسی های اولیه را انجام دادیم و درنهایت به جمع بندی رسیده و ارتباطات بیرونی 

با وزارتخانه ها و نهادها را در سطح ستادی پیگیری می کنیم و در سطح واحدها نیز 

باتوجه به ظرفیت واحدها، هیات علمی، تجهیزات آزمایشگاهی، نیروی انسانی و 

دانشجویان تحصیلات تکمیلی دنبال خواهیم کرد.

اداره ثبت اختراعات در این اداره کل قرار دارد؛ دانشگاه آزاد اسلامی در این 

حوزه چه اهدافی را دنبال می کند؟

نظام مالکیت فکری به یکی از مسائل زیربنایی سیاست نوین اقتصادی در سطح 

بین المللی و بستری برای فراهم آوردن توسعه پایدار در کشورها تبدیل شده است. 

بدین دلیل که در هزاره سوم به موازات جهانی شدن اقتصاد و گسترش ارتباطات 

بر شدت رقابت جهانی افزوده شده و در این میان فرآیند تحقیق و توسعه، ظهور 

نوآوری های فناورانه و دستیابی به فناوری های برتر به عنصری کلیدی در کسب 

مزیت رقابتی در جوامع مختلف تبدیل شده است. از این رو جامعه جهانی به منظور 

ایجاد یک نظام حمایتی از حقوق صاحبان اندیشه و هنر و در جهت ایجاد  انگیزه و 

بهره برداری مخترعان، نوآوران و سرمایه گذارانی که با قبول ریسک سرمایه گذاری 

در پروژه های نوین، پس از سال ها تلاش و کوشش می خواهند از بهره های مادی 

و معنوی فعالیت های خود استفاده کنند، دست به کار شده و نظام مالکیت فکری 

را بنیان نهاده اند. 

  تجاری سازی ایده ها؛ چالش های مهم دانشگاه ها
طراحی نظام مناسب حمایت از حقوق مالکیت فکری به عنوان یکی از زیرساخت های 

توسعه فناوری، تسهیل کننده فرآیند انتقال فناوری بوده و نیز به عنوان عاملی برای 

جلب سرمایه گذاری مستقیم خارجی، ازسوی کشورهای درحال توسعه مورد توجه 

قرار گرفته است. از این رو به نظر می رسد که در راستای افق 1404، دانشگاه آزاد 

اسلامی باید درخصوص حمایت و ارتقا از مصادیق مختلف مالکیت فکری فعالیت های 

گوناگونی انجام دهد. بررسی ها و مطالعات اولیه صورت گرفته حاکی از آن است 

که اگرچه حمایت از مالکیت صنعتی)ثبت اختراع( در دانشگاه آزاد اسلامی در 

سال های اخیر صورت پذیرفته است اما ارتقا و حمایت از مالکیت فکری تنها جنبه 

حقوقی داشته و این درحالی است که خلق دارایی های فکری و تلاش در جهت 

تجاری سازی آنها یکی از چالش های اصلی دانشگاه است. به عبارت دیگر در مراحل 

اول توسعه فناوری، دانشمندان، محققان و مراکز تحقیقاتی تلاش می کنند تا دانش 

و ایده های نوین را خلق کنند، علاوه بر این ممکن است در مواردی علوم و فناوری 

برای پاسخگویی به نیاز و تقاضای بازار شکل گیرد و درواقع کشش بازار باعث انجام 

نوآوری گام به گام و توسعه فناوری شود. 

در مرحله دوم، بین دانشمندان، محققان و مراکز تحقیقاتی که در خلق و انجام 

نوآوری های فناورانه دخیل بوده اند و همچنین مراکز صنعتی و صاحبان صنایع، 

در یک سیستم هماهنگ و متعامل، پیوندهای لازم ایجاد شده و این پیوند موجب 

تخصیص بودجه های لازم از سوی صنایع به نوآوران و مراکز تحقیقاتی در جهت ادامه 

تحقیقات شان و انجام تحقیقات کاربردی یا تولید نیمه صنعتی محصولات شود. در 

سومین مرحله، حقوق مالکیت فکری، زمینه تجاری شدن و دستیابی سرمایه گذار 

و محقق به تلاش های مادی و معنوی خود را فراهم آورده و از این طریق محقق و 

سرمایه گذار پس از دسترسی به پاداش تلاش های خود تشویق می شوند تا دوباره 

به انجام تحقیق و نوآوری روی آورده و این چرخه مثبت، موجب خلق ثروت و افزایش 

رفاه و بهره  مندی جامعه از مزایای آن شود. از سوی دیگر، تدوین یک نظام جامع 

حمایت از مالکیت فکری، دارای ابعاد مهم دیگری نیز است. ارزش بالای فروش حق 

امتیاز دارایی های مالکیت فکری، همسویی دانشگاه آزاد اسلامی با دانشگا ه های 

برتر دنیا، دسترسی به اختراعات ثبت شده در بانک های اطلاعاتی ثبت اختراع برای 

استفاده مخترعان و واحدهای صنعتی کشور از آنها و کاهش سطح ریسک تجاری/

فنی سرمایه گذاری مستقیم شرکت های خارجی ازجمله این ابعاد است. 

نکته دیگر اینکه گسترش فرهنگ ثبت اختراع؛ شناسایی تولیدات و دستاوردهای 

علمی که قابلیت ثبت و محافظت را داراست و همچنین بالا بردن جایگاه تولیدات 

فناوری دانشگاه در تراز ملی و بین المللی از اهداف تشکیل این اداره کل است. 

کمک به تجاری سازی دستاوردهای پژوهشی و تولید دانش فنی و تشویق و حمایت 

از حقوق مالکیت فکری مخترعان از اهداف دیگری است که پیگیری می شود. 

در بحث حمایت از اختراعات و ثبت پتنت ها چه برنامه هایی در دست 

پیگیری دارید؟

در گذشته در ایران بحث ثبت پتنت جایگاه چندانی نداشت؛ علت آن نیز این بود که 

به نظر می رسید یک فرآیند ساده انجام می شود. در اداره ثبت اختراعات هدف مان 

این است که با یک داوری دقیق تر و با تمرکز بر درصد مالکیت معقولی بین مجری 

طرح) که به یک نمونه اولیه یا نرم افزار تبدیل است( و دانشگاه -یعنی دیدن هر 

سوی این دو جریان- به سمت اختراعاتی برویم که بتواند نیازهای ما را مرتفع کند. 

همان طور که گفتم گاهی در دانشگاه پروژه ای انجام می شود که متناسب با نیاز 

کشور نیست. ما می خواهیم به این سمت حرکت کنیم که به طور مثال یک رساله 

دکتری به گونه ای طراحی شود که منجر به تولید یک محصول جدید شده که گاهی 

نیز براساس صنعت بوده یا در آینده نیاز جامعه را حل کند و دانشجو و استاد از مالکیت 

و  انگیزه مطلوب در راستای انجام چنین پروژه هایی برخوردار شود. 

از دانشگاه های دولتی سخن گفتید؛ کانون های دانشگاه، صنعت و جامعه 

چه نقطه تشابه و تمایزی با دفاتر ارتباط با صنعت دانشگاه های دولتی دارد؟ 

هدف کانون ها این است که از نخبگان صنعتی و اساتید توانمند استفاده کند تا یک 

مجموعه ای شکل بگیرد که بتواند در هر استان نیازهای صنعت را شناسایی و براساس 

توانمندی اساتید و نگاهی که در نخبگان صنعتی وجود دارد پروژه های مختلفی را 

در استان تعریف و اجرا کند. بنابراین این نقطه قوتی است که در دانشگاه های آزاد 

وجود دارد و این نقطه تمایز ما با دانشگاه های دولتی است چون آنها باید در سطح 

کلی پروژه هایی را در محل استقرار دانشگاه بگیرند، اما ما می توانیم این پروژه ها را 

استان به استان و شهربه شهر جاری کنیم. البته باید بستر مورد نیاز در دانشگاه آزاد 

اسلامی نیز فراهم شود تا این اهداف محقق شود. درواقع یکی دیگر از وظایف این 

کانون ها در سطح کلان ایجاد بستر مناسب برای اجرای پروژه هاست. 

  دانشگاه های سراسری با وجود ارتباطات گسترده عملکرد موثری نداشتند
در بحث ارتباط با صنعت همیشه نقدهایی در کشور وجود داشته است؛ الان 

موفقیت دانشگاه آزاد اسلامی در این حوزه نسبت به دانشگاه های دولتی 

در چه چیزی است؟

نمی توانیم بگوییم که دانشگاه های سراسری از نظر عدد و رقم چقدر توانستند 

با صنایع مختلف ارتباط بگیرند؛ وقتی بحث ارتباط با صنعت پیش می آید یعنی 

پروژه های برون دانشگاهی. نکته ای که وجود دارد این است که دانشگاه های 

سراسری چون پول از دولت می گیرند بنابراین ارتباطات آنها با وزارتخانه ها و نهادها 

به نحوی شکل می گیرد؛ به عبارتی ارتباطات آنها بیشتر بوده است. این درحالی 

است که نتوانسته اند در این حوزه به خوبی عمل کنند. درواقع باوجود آن که بستر لازم 

برای ارتباطات موثر در دانشگاه های دولتی وجود دارد اما نتوانسته اند در این زمینه 

خیلی موفق عمل کنند. بنابراین می توانیم بگوییم دانشگاه آزاد اسلامی به دلیل 

پراکندگی واحدهای دانشگاهی و وجود تجهیزاتی که گاهی در کمتر دانشگاهی 

وجود دارد و ازسوی دیگر به دلیل حضور اعضای هیات علمی توانمند و دانشجویان 

تحصیلات تکمیلی توانسته نسبت به دانشگاه های دولتی موفق تر عمل کند.

  توافقات 10 هزار میلیارد تومانی دانشگاه آزاد اسلامی با صنایع در 6 
ماه گذشته

دانشگاه آزاد اسلامی طی یک سال گذشته چه میزان توافقنامه با صنعت 

داشته است؟

از آذرماه سال گذشته تاکنون رقمی بالغ بر 10 هزار میلیارد تومان به صورت توافقنامه 

جاری شده که این موضوع نشان می دهد دانشگاه آزاد اسلامی در بحث ارتباط با 

صنعت بسیار موفق عمل کرده است. طی 6ماه گذشته دانشگاه آزاد اسلامی در 

زمینه ارتباط با صنعت موفقیت های زیادی داشته و همت بر این است که این شرایط 

در آینده ادامه پیدا کند. این توافقنامه ها با صنایع دفاعی کشور، صنایع خودرویی 

و نفت و پتروشیمی صورت گرفته است. 

  هنوز به زبان مشترک بین دانشگاه و صنعت نرسیده ایم
گفتید دانشگاه های دولتی در زمینه ارتباط با صنعت نیز از بودجه دولتی 

استفاده می کنند، علت اینکه در این حوزه چندان موفق نبوده اند چیست؟

ما هنوز به زبان مشترک بین دانشگاه و صنعت نرسیده ایم؛ هر دانشگاهی که در 

این زمینه تاکنون کاری انجام داده قائم به یک فرد است؛ یعنی یک نفر در دانشگاه 

که در صنعت هم کار می کند اما چون یک فرد دانشگاهی است برای دانشگاه نیز 

اقدامی را انجام می دهد. در مدل ارائه شده در این اداره یک تیم از نخبگان صنعت 

و دانشگاهیانی که به نحوی در صنعت درگیر هستند تشکیل شده است. بنابراین 

یک نوع هم افزایی ایجاد شده که به نحوی بتواند موثرتر عمل کند. 

در کانون های دانشگاه صنعت و جامعه در بحث کرونا نیز اقداماتی انجام 

شد یا خیر؟

واحدهـای دانشـگاهی در زمـان کرونـا فعـال بودنـد و همتـی کـه در دوران کرونـا در 

پژوهشـگاه و شـبکه آزمایشـگاهی دانشـگاه آزاد اسـلامی وجـود داشـت بی سـابقه 

بـود. در اسـفند و فروردین مـاه، تمـام اداره کل هـای پژوهشـگاه درگیـر ایـن موضـوع 

بودنـد تـا بتواننـد شـرایطی را فراهـم کـرده و آیین  نامه هایـی را در سـطح دانشـگاه 

جـاری کننـد کـه بـه فضـای آن زمـان کشـور کمـک کننـد. به طـور مثـال تقریبـا در 

اکثـر واحدهـای دانشـگاه یـک نـوع مـاده ضد عفونی کننـده تولیـد شـد و حتـی در 

بحـث تجهیـزات نیـز گاهـی برخـی از واحدهـای ما نسـبت بـه دانشـگاه های دولتی 

بسـیار موفق تـر عمـل کردنـد.

دو اقـدام مهمـی کـه در ایـن حـوزه و در ایـام اوج کرونا  بـرای مقابله با ایـن بیماری 

صورت گرفت، سـاخت دو دسـتگاه برای ضدعفونی کـردن و همچنین اندازه گیری 

میـزان اکسـیژن بود. دسـتگاه تولیـد اوزون یکی از همین دسـتگاه هایی اسـت که 

برای ضدعفونی کردن و توسـط مرکز تحقیقات دانشـگاه آزاد اسـلامی واحد شـیراز 

بـه تولیـد رسـیده اسـت. این دسـتگاه بعـد از رایزنی با چنـد بانک بـرای ضدعفونی 

کـردن محصـولات و نامه هـای آنهـا مـورد اسـتفاده قـرار گرفتـه اسـت. همچنیـن 

یـک نمونـه دیگـر از این دسـتگاه بـرای حـوزه ریاسـت سـازمان مرکزی نیز سـاخته 

شـده و خوشـبختانه از آنجایـی کـه دسـتگاه آسـیب های کمتـری نسـبت بـه دیگر 

دسـتگاه های ضدعفونی کننـده دارد، مـورد توجـه زیـادی قرار گرفته اسـت. 

همچنیـن دسـتگاه دیگـر سـاخته در حـوزه کرونـا نیـز دسـتگاه تسـت اکسـیژن 

اسـت. ایـن دسـتگاه کـه توسـط واحـد سـمنان تولیـد شـده،  اکسـیژن خـون و 

میـزان تـب را به صـورت پرتابـل انـدازه مـی گیـرد کـه از آن رونمایـی هـم شـده و 

ایـن واحـد دانشـگاهی به دنبـال کسـب مجوزهـای پزشـکی بـرای ارائـه دسـتگاه 

در بـازار اسـت.

مدیرکل کانون های دانشگاه، صنعت و جامعه دانشگاه آزاد اسلامی  در گفت و گو با »فرهیختگان« خبر داد

ارزش توافق های دانشگاه آزاد با صنایع؛ 10,000,000,000,000 تومان

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

  نیمکت خبر

زیرساخت اشتغال متناسب با رشته برای دانشجویان فراهم نیست

رئیس دانشگاه تهران گفت: »آمار ها نشان می دهد وضعیت اشتغال دانشجویانی 

که تمایل به ماندن در کشور دارند تا حد زیادی خوب است اما تناسب اشتغال 

دانشجویان با رشته  های آنها خوب نیست.«

محمود نیلی احمدآبادی در گفت وگو با ایرنا افزود: »در زمینه تناسب اشتغال 

دانشجویان با رشته های آنها یک تناقض می بینیم که این تناقض ناشی از آموزش های 

ما و عدم نیاز کشور نیست بلکه زیرساخت ها در این زمینه مهیا نشده است.«

وی ادامه داد: »ما در دانشگاه تهران تلاش می کنیم این زیرساخت ها را فراهم کنیم، 

چراکه معتقدیم دانشگاه باید مسئولیت بیشتری در این زمینه برعهده بگیرد. قاعدتا 

ایجاد اشتغال و زیرساخت ها بر عهده ما نیست اما به دلیل مسئولیت اجتماعی ای که 

دانشگاه دارد، سعی می کنیم شبکه فناوری را بیشتر توسعه دهیم، پارک علم وفناوری 

را فقط محدود به اطراف دانشگاه و دانشکده های مختلف نکنیم و دانشی که در 

این حوزه داریم، به اشتراک بگذاریم.«

کیت هایPCR  تولید ایران اجازه صادرات ندارند

مصطفی قانعی گفت: »کیت های تشخیصی PCR اجازه صادرات ندارند و برای انجام آزمایش های 

تشخیصی در داخل کشور مصرف می شوند اما کیت های تشخیصی سرولوژی که توسط شرکت های 

دانش بنیان تولید می شوند، اجازه صادرات به سایر کشور ها را دارند.« وی اظهار داشت: »هیات  امنای 

صرفه جویی ارزی در معالجه بیماران با شرکت های ایرانی تولید کننده کیت های تشخیصی کرونا 

قرارداد منعقد کرده و خوشبختانه منشأ تمام کیت هایی که در کشور مورداستفاده قرار می گیرند، تولید 

داخلی است.« قانعی افزود: »برخی افراد متاسفانه درخصوص توانمندی تولیدکنندگان کیت های 

تشخیصی داخلی، مطالبی را عنوان می کنند اما هیات امنای صرفه  جویی ارزی در معالجه بیماران 

با این تولیدکنندگان قرارداد بسته و اقدام به خرید این کیت ها کرده است.« رئیس کمیته علمی ستاد 

ملی مقابله با کرونا خاطرنشان کرد: »یکی از چالش هایی که کشور با آن روبه رو است، انتقال پول و 

ارز است و این مشکلات ارتباطی به تولیدکنندگان ندارد که بگوییم چرا تولیدکنندگان اقدام به تولید 

بیشتر کیت های تشخیصی نکرده اند. درحال حاضر نیاز کشور به یک میلیون کیت الایزا تامین شده 

و بازار آن برای تولید بیشتر وجود ندارد، چون این کیت ها کاربرد مطالعاتی و اپیدمیولوژی دارند.«

ورزش دانشگاهی در کنار تحصیل دانشجویان شکل می گیرد

منصور غلامی در آیین تجلیل از قهرمانان، مدال آوران و دست اندرکاران رویداد های 

بین المللی ورزش دانشجویان در سال 1۳۹۸ با بیان اینکه سلامت دانشجویان در اولویت 

وزارتخانه قرار دارد و ثمره آن کسب مقام  های قهرمانی در ورزش دانشگاهی کشور است، 

اظهار داشت: »کسب عنوان قهرمانی دانشجویان در حوزه ورزش فرصت مناسبی است 

تا این افراد تجربیات خود را در سال های آینده از طریق نظام آموزشی منتقل کنند.«

وزیر علوم با بیان اینکه سازمان امور دانشجویان به عنوان پشتیبان ورزش دانشجویی فعالیت 

می کند، افزود: »این سازمان با تلاش و برنامه ریزی در راستای توسعه زیرساخت  های ورزشی 

دانشجویان و بهبود کمی و کیفی فعالیت  ها در حوزه ورزش دانشگاهی گام برمی دارد.«

غلامی با بیان اینکه شناسایی دانشجویان ورزشکار آماده از بین ۳/5 میلیون دانشجو، برای 

شرکت در مسابقات نیازمند برنامه ریزی اصولی است، گفت: »در این راستا توزیع مناسب 

امکانات ورزشی دانشجویان به ویژه در مناطق کم برخوردار نیازمند برنامه ریزی مناسب 

است و یکی از اهداف مهم درراستای گسترش ورزش دانشجویی محسوب می شود.«

سارا طاهری
روزنامه نگار


